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اهمیت سفر رئیس جمهور ونزوئلا 
به ایران 

یکی از محورهای اصلی سفر دو روزه آقای 
نیکلاس مادورو به تهران، مسائل اقتصادی 
و تلاش برای گسترش روابط دو کشور در 
حوزه تجاری و بازرگانی است. پیش بینی 
می شود در سفر رئیس جمهور ونزوئلا به 
ایران که در ادامه سفر منطقه ای وی انجام 
می شود، تعدادی موافقتنامه به خصوص در 
حوزه تجاری بین ایران و ونزوئلا به امضا برسد 
و به احتمال زیاد بعد از این سفر، آقای ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور ایران نیز در پاسخ به 
سفر انجام شده در آینده سفری به ونزوئلا 
داشته باشد و سفر روسای جمهور دو کشور 
به تهران و کاراکاس نشان از اراده سیاسی 
مقامات عالی رتبه دو کشور برای انجام کارهای 
بزرگ اقتصادی است. معروف است که ونزوئلا 
دارای »ابرتورم« است، چنانکه ارزش کاغذی 
که برای انتشار پول استفاده می شود از خود 
پول کاغذی در ونزوئلا بیشتر است، براساس 
آمار و ارقام از حدود یکسال و نیم پیش ونزوئلا 
تا حدود زیادی از این وضعیت خارج شده 
است و با استفاده از راهکارهایی تلاش کرده 
که بر این مشکل تا حدودی فائق  آید. ونزوئلا 
تلاش کرده که مرزهای خود را روی کالاهای 
خارجی باز کند، معافیت های گمرکی را کاهش 
دهد و مقدار بیشتری از نفت خود را بفروشد. 
ونزوئلا توانسته از بحران انرژی که در پی 
جنگ اوکراین به وجود آمده به نفع خود تا 
حدودی استفاده کند، در همین راستا صادرات 
نفت خود را افزایش داده و صادرات نفت به 
کشورهایی همچون ایتالیا و اسپانیا را آغاز 
کرده است و با مقامات آمریکا نیز رایزنی هایی 
را انجام داده تا بتواند از طریق نفت خود، کمبود 
انرژی در جهان را تا حدودی جبران کند. در 
واقع ونزوئلا به دنبال این است از بحران به 
وجود آمده در عرصه جهانی پس از جنگ 
روسیه و اوکراین به نحو مطلوب بهره برداری 
کند، در همین چارچوب مناسب است فعالان 
اقتصادی ایران و ونزوئلا در حوزه دولتی و 
خصوصی برنامه ریزی های جدی تری برای 
گسترش روابط داشته باشند در حال حاضر 
بخش دولتی اقداماتی را در این زمینه انجام 
داده است. از جمله برقراری مجدد خطوط 
هوایی بین ایران و ونزوئلا که قرار است در 
پایان خردادماه فعال شود این موضوع می تواند 
در زمینه افزایش توریست و گردشگری بین 
دو کشور موثر باشد. باید خطوط کشتیرانی 
برای انتقال کالا بین دو کشور فعال تر شود و 
بخش خصوصی در این حوزه از ظرفیت های 
خود بهتر استفاده کند، در واقع زمان آن 
رسیده که بخش خصوصی ایران ذهنیت 
خود را نسبت به وضعیت ونزوئلا اصلاح کند 
و به این موضوع توجه داشته باشد که رقبای 
سنتی ما از جمله ترکیه و هند در حال انجام 
چه اقداماتی برای استفاده از فرصت به وجود 
آمده جهت گسترش تعاملات اقتصادی خود با 
ونزوئلا هستند. سفر آقای مادورو رئیس جمهور 
ونزوئلا به ایران از نظر سیاسی نیز دارای 
اهمیت زیادی است، این اولین سفر منطقه ای 
رئیس جمهور ونزوئلا به منطقه است؛ سفری 
که در آن قرار است با روسای جمهور ترکیه، 
روسیه و ایران ملاقات و مذاکراتی انجام شود. 
طبیعتا در این موقعیت حساس تاریخی با 
وجود بحران های انرژی و غلات، انتخاب کشور 
ایران برای سفر به نوبه خود نشان می دهد که 
ونزوئلا حاضر به همکاری های بیشتر با ایران 
برخلاف تحریم های بین المللی است، ونزوئلا 
درحال حاضر به خاطر موضوع نفت مورد 
استقبال برخی از کشورهای غربی است و 
بسیار امیدوارند که به گونه ای در ترمیم بحران 
انرژی جهانی بتواند قدمی بردارد. این سفر 
که در سطح بالاترین مقام عالی کشور ونزوئلا 
انجام می شود، نشانگر همبستگی دو کشور در 
این شرایط است، نکته مهم دیگری که باید به 
آن اشاره شود، این است که ونزوئلا همیشه 
حامی مردم مظلوم فلسطین بوده و درحالی 
که امروز شاهد روابط علنی برخی از کشورهای 
عربی با رژیم اشغالگر قدس و اتحاد آنها علیه 
جمهوری اسلامی ایران هستیم، این سفر به 
نوبه خود نشان دهنده این است که تلاش ها 
برای به فراموشی سپردن مساله فلسطین در 
صحنه افکار عمومی جهان با انجام اقداماتی 
مانند عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 

موفق نبوده است. 

ویـــــژه
  سید نظام الدین موسوی 

سخنگوی هیات رئیسه مجلس شد
در اولین جلسه هیات رئیسه جدید مجلس 
شورای اسلامی در سومین سال فعالیتش، 
سید نظام الدین موسوی برای دومین سال 
پیاپی به عنوان سخنگوی هیات رئیسه مجلس 
یازدهم انتخاب شد.  صبح دیروز اولین جلسه 
هیات رئیسه مجلس در اجلاسیه سوم تشکیل 
شد و مسئولیت دبیران هیات رئیسه مشخص 
شد. بر این اساس محمدرضا دشتی اردکانی 
به عنوان کارپرداز مالی و اداری و علیرضا 
سلیمی به عنوان کارپرداز فرهنگی مجلس 

انتخاب شدند. 

یادداشـــت یکشنبه 
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یک حقوقدان تاکید کرد
 مجازات اشخاصی که در حادثه متروپل 

به وظایف خود عمل نکرده اند 
یک حقوقدان درباره اقامه دعوا خسارت دیدگان در 
حادثه ریزش ساختمان متروپل گفت: کسانی که در اثر 
این حادثه دچار خسارت مالی و جانی شده اند حق دارند 
علیه مسببان ایین حادثه اقدام به شکایت کیفری یا در 
صورت تمایل اقامه دعوی حقوقی کنند و اشخاصی که 
به وظایف قانونی خود عمل نکرده اند افزون بر مجازات 
کیفری باید خسارت وارد شده را به نسبت مشارکت در 
واقعه جبران کنند. کامران آقایی با تاکید بر اینکه احداث 
یک سازه بلندمرتبه همانند متروپل از نظر قانونی روندهای 
پیچیده ای را ایجاب می کند برای مثال با نمونه برداری از 
خاک باید پایداری آن به تأیید برسد و محل ساخت پروژه 
در مسیر قنات و آب نباشد گفت: سازمان آتش نشانی، 
مهندسان برق و تأسیسات و مکانیک و غیره باید رعایت 
استانداردهای ساختمانی که در مقررات ملی ساختمان 
درج شده است را تأیید کنند. افزون بر اینکه شهرداری 
به عنوان نهاد متولی در صدور پروانه و بازرسی پی در پی 
و در نهایت پایان کار پایبندی سازنده را به اصول ایمنی 
ساختمان استوار می سازد و مهندس ناظر سازمان نظام 
مهندسی نیز گزارش های خود را در این باره در پرونده 
ساختمان بازتاب می دهد. بنابراین ساخت و بهره برداری از 
چنین بنایی حکایت از آن دارد که بخشی از نهادهای متولی 
به وظایف قانونی خود عمل نکرده اند و در برابر شهروندان و 
آسیب دیدگان مسئول اند و ضامن جبران خسارت به شمار 
می روند. این حقوقدان در پاسخ به این سوال که آیا کسانی 
که بر اثر آتش سوزی متحمل خسارات مالی یا جانی شده اند 
می توانند شکایتی ثبت کنند؟ گفت: روشن است کسانی که 
در اثر حادثه خواه آتش سوزی و غیره آن دچار خسارت مالی 
و جانی شده اند حق دارند تا علیه مسببان این پروژه اقدام 
به شکایت کیفری یا در صورت تمایل اقامه دعوی حقوقی 
کنند و آن اشخاص خواه مالک یا پیمانکار که باعث وقوع 
این ضایعه شده اند و اشخاصی که به وظایف قانونی خود 
عمل نکرده اند افزون بر مجازات کیفری باید خسارت وارد 
شده را به نسبت مشارکت در واقعه جبران کنند و شکایت 
نیز از نظر شکلی همانند هر دعوای کیفری مطابق مقررات 
آیین دادرسی کیفری به انجام خواهد رسید، اما مناسب آن 
است که با توجه به کثرت پرونده های دادگستری و امکان 
اطاله دادرسی قاضی تعیین شده با حضور طرفین و وکلای 
آن با صرف وقت کافی به ابعاد گوناگون فاجعه به صورت 
علنی و با شفافیت رسیدگی و رأی منطبق با قانون عدالت را 
صادر کند. در حادثه متروپل نیز می باید ادعای شاکیان را تا 
اندازه ای که با وضعیت کلی اشخاص سازگار است پذیرفت 

و زیان های آنان را جبران کرد. 

نکتـــه

فـــرارو

آرمان ملی:  صدور قطعنامه ضد ایرانی شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نشان داد که صحبت آمریکا و تروئیکای 
اروپایی از مذاکره بیش از آنکه رویکردی فکری و عملی از 
جانب آنها باشد بیشتر مساله ای است که در مقام اظهارنظر 
و بیانیه سیاسی به آن پایبند هستند و اگر شرایط آنطور که 
آنها می خواهند پیش نرود؛ حتی اگر شرایط مذاکره نیز فراهم 
باشد به بهانه ای مذاکره را کنار می گذارند و به سراغ راهکارهای 
دیگری می روند. چنانکه نگاهی به قطعنامه اخیر علیه ایران و 
تحرکات غربی ها برای صدور آن را می توان تلاشی در همین 
زمینه دید. چه اینکه برخی از تحلیلگران و کارشناسان بر 
این باورند که صدور قطعنامه یک بازی مقصرنمایی از سوی 
آمریکا و کشورهای اروپایی است برای اینکه بخواهند توپ 
را به زمین ایران بیندازند و مواضع ایران را به چالش بکشند. 
هرچند که پاسخ درخور توجهی که ایران به این اقدام داد 
و نصب سانتریفیوژهای جدید و قطع فعالیت دوربین های 
فراپادمانی یک بار دیگر عملا توپ را در زمین خود غربی ها 
انداخت و اظهارنظرهای مقامات غربی در این زمینه و به 
خصوص بیانیه اخیر اتحادیه اروپا از همین مساله خبر می دهد 
که شاید اروپایی ها خود نیز فکر نمی کردند که صدور قطعنامه 
اینقدر برایشان گران تمام شود. حال توپ در زمین آنهاست و 
آنها هستند که باید در مورد آینده برجام و احیای آن تصمیم 
بگیرند. در این راستا برای بررسی علل و عوامل صدور قطعنامه 
ضد ایرانی شورای حکام، پاسخ متقابل ایران و آینده برجام 
»آرمان ملی« با علی بیگدلی، استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل 

بین الملل به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

 ارزیابی شما از تصویب قطعنامه علیه کشورمان در 
شورای حکام، علل و عوامل آن و واکنش متقابل ایران 

چگونه است؟
زمانی که آقای گروسی به تهران آمد 
مقامات کشورمان نیز استقبال خوبی از 
وی کردند و توافقاتی انجام دادند که به 
پیشنهادات آژانس پاسخ مثبتی بدهند. به 
همین جهت نیز دوربین ها نصب شد اما به 
مرور زمان فاصله ای میان ایران و آژانس افتاد 
و دلیلش نیز این بود که مساله هسته ای با 
تعامل با آژانس ذاتا تفاوت می کند و متفاوت 
از یکدیگرند. اما اکنون خیلی درهم تنیده 
شدند و یک همپوشانی بین مسأله برجام و 
سازمان بین المللی انرژی اتمی به وجود آمده 
است. از طرف دیگر ایران انتظار نداشت که 
برخلاف دفعات گذشته رأی اعضای شورای 
حکام این چنین باشد. چراکه تا کنون 
شورای حکام اینقدر رأی علیه ایران نداده 
بودند و 30 رأی موافق خیلی زیاد است و این 
مساله باعث ناراحتی ایران شده و با واکنش 
شدید کشورمان مواجه شده است، چراکه 
ایران فکر می کند تبلیغات غربی ها باعث 
شده که شورای حکام بتواند 30 رأی منفی 
علیه ایران جمع کند. البته صحبت هایی هم 
در خصوص چرایی سفر آقای گروسی به رژیم 
صهیونیستی و ملاقاتش با بنت مطرح است 
که اساسا چرا باید این سفر انجام می شده 
است. گرچه عده ای مطرح می کنند که 
گروسی به دنبال آخرین اطلاعات و خبرها 
بوده که این صحبت های صهیونیست ها 
واقعیت دارد یا خیر. در کل وی سفر 
پرحاشیه ای به اسرائیل داشته است. ایران 
نیز از آنجا که مصر است تا سپاه پاسداران 
را از لیست تحریم های آمریکا و گروه های 
تروریستی خارج کند و این نهاد انقلابی به 
جهت ارتباطات اقتصادی و صنعتی که دارد 
خروجش از ذیل تحریم ها می تواند به لحاظ 
اقتصادی نیز برای کشورمان سود و منفعت 

زیادی داشته باشد. بنابراین از سال 2020 به این طرف روابط ما 
و آژانس خیلی دچار فراز و نشیب شد و از سال گذشته که دولت 
آقای رئیسی روی کار آمد تیم مذاکره کننده دولت نیز با وجود 
تلاش زیاد برای به سرانجام رساندن مذاکرات و احیای برجام 
بازهم موفقیتی کسب نشد. البته هر چند که آقای اولیانوف 
سفیر روسیه در سازمان ملل می گوید 99 درصد پیشرفت 
کرده ایم اما به نظر می رسد این اظهار نظر وی بیش از آنکه به 
واقعیت نزدیک باشد اظهارنظری تبلیغاتی است، چراکه امروز 
خود روسیه با غرب مشکل دارد. اینکه گفته می شود پیشرفت 
در پیش نویس مذاکرات 99 درصد بوده نیز چندان درست 
نیست. گرچه پیش نویس هایی تهیه شده بوده اما در این حد و 
حدود نبوده است. لذا طی 5 تا 6 ماه گذشته شاهد فاصله گیری 
اروپایی ها و آمریکا از مساله برجام بودیم و اگرچه اکنون نیز 
اصرار می کنند اما در واقع آنطور که باید چندان عملکرد موثری 
در راستای احیای این توافق انجام نمی دهند. غربی ها به خاطر 
بحران اوکراین و همین که نمی خواهند در این منطقه جنگی رخ 
دهد که بسیار خطرناک است؛ به همین دلیل خیلی با احتیاط 
پیش می روند. سرمایه گذاری هایی که در این منطقه شده و 
آسیب پذیری هایی که از طرف کشورهای عربی وجود دارد 
موجب شده تا غربی ها مقداری با احتیاط با این منطقه برخورد 
کنند. ایران نیز این مساله را متوجه شده و به این قضیه اعتراض 
می کند و نسبت به خروج سپاه از لیست تحریم ها پافشاری 
بیشتری می کند. ولی به نظر نمی رسد که مذاکرات هسته ای به 

جای مطلوبی برسد.  
 اخیرا وزیر امور خارجه آمریکا مطرح کرده که با 
همپیمانان اروپایی خود به دنبال پایان دادن به مذاکرات 
وین هستیم؛ از طرفی نیز کنگره آمریکا به دنبال طرحی 

برای قطع بودجه دولت بایدن برای احیای برجام است؛ 
اساسا این نوع رویکرد متناقض آمریکایی ها را چگونه 

تحلیل می کنید؟
با توجه به نفوذی که اسرائیل مخصوصا در 
نمایندگان جمهوریخواه دارد این طرح برای 
جمهوریخواهان در مجلس سناست و آنها نیز 
چنین جبهه خشونت آمیزی نسبت به برجام 
گرفتند و هر دو به سمت و سویی حرکت 
می کنند که برجام را به بن بست بکشانند.  
برخلاف نظر بایدن که خیلی علاقه مند است 
این موضوع در فضای مسالمت آمیزی حل و 
فصل شود ولی جمهوریخواهان به دنبال این 
هستند که آمریکا را از مساله برجام و توافق 
با ایران بیرون بکشند و این به نفع اسرائیل 
خواهد بود. با توجه به اینکه بنت نیز طی 
روزهای گذشته به امارات رفته می خواهند 
شیخ نشین های خلیج فارس را ساپورت 
کنند که درآمد اقتصادی و نظامی برای 
صهیونیست ها دارد. بنابراین جمهوریخواهان 
در حمایت از اسرائیل در تلاشند که فاصله 
آمریکا را با مذاکرات هسته ای بیشتر کنند 
ولی آقای بلینکن در حال تلاش است که با 
همکاری انگلیس، فرانسه و آلمان دنبال این 
مسائل را بگیرد و مجددا شرایط از سرگیری 
مذاکرات را فراهم کند. البته باز هم دیپلماسی 
محرمانه ای از طریق عراق، عمان، قطر و 
کشورهایی مثل پاکستان که در شورای 
حکام به ایران رأی ممتنع داد شکل گرفته 
که مقداری مواضع طرفین را آشتی جویانه و 
مسالمت جویانه کنند. بنابر این، این اختلاف 
در ساختار قدرت آمریکا بسیار مشهود است 

که دموکرات ها خواهان 
حل مساله به صـــورت 
مسالمت آمــــیز هستند 
به  جمهوری خواهان  اما 
تحرکات لابی های یهودی 
به دنبال این هستند که 
آمریکا از مساله ایران فاصله 
بگیرد و سیاست تنبیهی علیه ایران اعمال 
کنند که کار بسیار خطرناکی خواهد بود و 
مشخص نیست که در آینده چه خواهد شد. 
 تروئیکای اروپایی همواره به از 
سرگیری مذاکرات و احیای برجام تاکید 
داشته اما در مقام عمل شاهد چنین 
رویکردی از آنها نبوده ایم و عملکرد 
متناقضی داشته اند که نمــونه آن را 
می توان در قطعنامه ضد ایرانی صادر 
شده از سوی شــورای حکام دید؛ 
این تناقض رفتاری اروپایی را چگونه 

می توان تبیین کرد؟
الان چون رئیس اتحادیه اروپا آقای مکرون 
است وی ارتباط بسیار نزدیکی با دموکرات ها 
در آمریکا دارد و برخلاف اینکه نوعی بدبینی 
به ترامپ و جمهوریخواهان داشت؛ نسبت 
به بایدن روابط نزدیک و صمیمانه ای دارد. 
بنابراین او هم تلاش می کند به اینکه به 
عنوان رئیس اتحادیه اروپا مذاکرات به شیوه 
مسالمت آمیز حل شود، چراکه در ایران 
می تو اند بازار خوبی به دست آورد. فرانسه به 
عنوان رئیس اتحادیه اروپا نگران این امر است 
که اگر شاهد تقابل و رویارویی میان ایران و 
آمریکا یا بروز تنش در منطقه باشیم باز هم 
سیل مهاجرت ها پیش خواهد آمد و همه 
اروپا از این موضوع متاثر خواهد شد. بنابراین 

نگرانی های این چنینی وجود دارد و می دانند که به هم خوردن 

منطقه، بازار اقتصادی آنها را مسدود خواهد کرد. بنابراین 
برخلاف یهودی هایی که در اسرائیل و آمریکا هستند و موافق 
این امرند؛ اروپایی ها و دیگر کشورها معتقدند که بروز جنگ؛ 
ایجاد تنش در منطقه و رفتن به سمت و سوی جنگ در منطقه 
بسیار کار خطرناک و احمقانه ای است.  لذا ممکن است که 
آمریکایی ها این قضیه را پس از انتخابات دسامبر باز هم به کنگره 
بکشند. اکنون اروپایی ها به خصوص فرانسه که به دموکرات ها 
نزدیک تر است از پیروزی های احتمالی ترامپ نگران هستند 
که البته به نظر نمی رسد ترامپ به پیروزی برسد. لذا اروپایی ها 
تلاش می کنند که موقعیت بایدن را درخشان جلوه دهند تا 
بایدن مجددا انتخاب شود و ترامپ شکست بخورد. اروپایی ها به 
جهت اینکه بازار خوبی در کشورمان دارند در پی آن هستند که 

همه چیز مسالمت آمیز پیش برود. 
 با این اوصاف پس چرا اروپایی ها به دنبال تحرکاتی 
مثل صدور قطعنامه رفتند که هم شرایط را متشنج کرد 

و هم پاسخ قاطع و متقابل ایران را در پی داشت؟
من پیش از این نیز گفتم که این قطعنامه صادر شده 
قطعنامه تنبیهی نیست و فقط جنبه اخطاری دارد. اما ذاتا 
این قطعنامه تکلیف سیاسی یا حقوقی برای ایران ایجاد نکرده 
بلکه قطعنامه ای توصیه ای است.   واکنش ایران در خصوص 
غیرفعال کردن دوربین ها اقدام خوبی بود. بنابراین هر قدر 
که دوربین های جدیدی از کار بیفتد روابط ما با آژانس تیره تر 
خواهد شد و چون آژانس موظف است به کمیسیون مشترک 
برجام نیز از وضعیت پیشرفت در ایران گزارش دهد. لذا نباید 
به سمت و سویی برویم که پنجره های ارتباطی مان با برجام و 

آژانس بسته شود. 
 برخی بر این عقیده اند که غربی ها به ویژه آمریکا 
به خاطر اینکه برنامه مشخصی برای احیای برجام و از 
سرگیری مذاکرات نداشتند با صدور قطعنامه به بازی 
مقصرنمایی ایران و انداختن توپ به زمین ایران روی 

آوردند؛ این گزاره را چطور تحلیل می کنید؟ 
شورای  نشست  شکل گیری  از  پیش 
حکام آژانس، زمانی که 3 کشور اروپایی 
اقدام به صدور بیانیه کرده و آمریکا نیز آن 
بیانیه را مورد تایید قرار داد، روشن شد 
که آمریکایی ها رفته رفته از برجام فاصله 
می گیرند و در ادامه نیز سفر آقای رافائل 
گروسی به اسرائیل در آستانه برگزاری 
نشست شورای حکام نیز سند دیگری 
بود که جدیت این احتمال درخصوص 
فاصله گیری را آشکارتر ساخت. در واقع 
با این تحولات می توان گفت که صدای 
جدیدی در مذاکرات هسته ای شنیده 
می شود که در مجموع حکایت از این دارد 
که رفتار طرف مقابل رفته رفته شکل و 
شمایلی خصمانه به خود می گیرد.  به طور 
کلی همه پنجره ها در حال بسته شدن است. 
طرفین یکدیگر را مقصر از بین رفتن امید به 
احیای برجام معرفی می کنند. درواقع هم 
در منطقه با محوریت اسرائیل و عربستان 
سعودی و هم درون آمریکا و اروپا نوعی 
همگرایی و همدستی علیه ایران در حال 
شکل گیری است. البته شورای حکام آژانس 
به دو شکل »اخطاری« و »تنبیهی« اقدام 
به صدور قطعنامه می کند، قطعنامه ای 
که روز چهارشنبه علیه ایران تصویب شد 
قطعنامه ای اخطاری بود نه تنبیهی که آن 
هم آنطور که خودشان گفتند به خاطر عدم 
اجازه بازرسی از 3 سایت هسته ای ایران 
بوده است.  از طرفی ادامه ماجرا طبیعتا 
به رفتار ایران و این مساله بستگی دارد که 
اجازه بازرسی از آن سه سایت صادر شود یا 
نه؛ چراکه طبیعتاً درصورتی که این امکان 
برای آژانس فراهم نشود، احتمالاً در ماه های 

پیش رو باید منتظر قطعنامه دیگری هم باشیم. 

     علی بیگدلی در گفت و گو با »آرمان ملی«:   

 پنجره ارتباطی با آژانس بسته نشود
-جمهوری خواهان، دنبال شكست برجام

  قطعنامه تکلیف سیاسی یا حقوقی برای ایران ایجاد نکرده و توصیه ای است
  جمهوری خواهان دنبال عدم احیای برجام و توافق با ایران هستند           دیپلماسی محرمانه ای از طریق عراق، عمان و قطر شکل گرفته است

سیدرضا طباطبایی
کارشناس مسائل 

آمریکای لاتین
ابوالفتح خبر داد

 سفر احتمالی بایدن به ریاض
 و روابط بین آمریکا و عربستان

یک  کارشناس مسائل بین الملل در مورد اخبار منتشر 
شده در ارتباط با سفر احتمالی جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا به منطقه خاورمیانه از جمله عربستان سعودی 
گفت: روابط آمریکا و عربستان روابط در هم تنیده ای 
است و آمریکا به خاطر بحران اوکراین و مسائل پیش آمده 
در حوزه انرژی اکنون بیش از گذشته به ریاض نیاز دارد. 
امیرعلی ابوالفتح در ارتباط با اخبار منتشر شده مبنی بر 
سفر احتمالی بایدن به ریاض و واکنش انتقادی برخی از 
رسانه ها و فعالان حقوق بشر آمریکا به این سفر اظهار کرد: 
البته هنوز به صورت رسمی اعلام نشده که این سفر انجام 
می شود گرچه سخنگوی کاخ سفید به خبرنگاران اعلام 
کرده که اگر این سفر به مصلحت آمریکا باشد انجام خواهد 
شد. وی با بیان اینکه روابط بین آمریکا و عربستان روابط 
درهم تنیده ای است و آمریکا همیشه به عربستان نیاز 
داشته و اکنون به خاطر جنگ اوکراین و بحران به وجود 
آمده در زمینه انرژی این نیاز بیشتر شده است، افزود: باید 
توجه داشت که اگر بایدن به خاورمیانه سفر کند به احتمال 
زیاد به عربستان که یکی از نزدیک ترین متحدان واشنگتن 
در منطقه است نیز سفر خواهد کرد و با مقامات عالی رتبه 
این کشور از جمله ملک سلمان دیدار و رایزنی خواهد 
داشت. این کارشناس مسائل بین الملل در مورد مخالفت 
برخی از فعالان حقوق بشری با انجام این سفر به خاطر 
نقش دولت ریاض در قتل »جمال خاشقجی« و همچنین 
جنایات انجام شده از سوی عربستان در بحث یمن تصریح 
کرد: باید به این موضوع توجه داشت که حقوق بشر برای 
کشورهایی چون آمریکا فقط یک ویترین است. این 
دولت ها عموما به موضوع تجارت و بیزینس بیش از مسائلی 
چون حقوق بشر توجه می کنند. آنها صحبت از نقض 
حقوق بشر در کشورهایی چون عربستان می کنند ولی 
به آنها سلاح می فروشند، قراردادهای تجاری می بندند و 
دیدار و رایزنی می کنند. وی با بیان اینکه برخی از جریان ها 
در داخل آمریکا هستند که منتقد اقدامات ضد حقوق 
بشری عربستان هستند و در همین چارچوب با انجام سفر 
بایدن به عربستان مخالف هستند، گفت: عموما صدای این 
افراد چندان تأثیرگذار نیست و کاخ سفید به آن توجهی 
ندارد. ابوالفتح همچنین در موضوع یمن و اختلاف آمریکا 
و عربستان سر بحران یمن نیز گفت: اکنون شاهد آتش بس 
در یمن با نقش آفرینی کشورهایی چون ایران، عربستان، 
آمریکا و سازمان ملل هستیم. این موضوع پیش از این از 
مسائل اختلافی بین واشنگتن و ریاض بود و دموکرات ها 
مخالف عملکرد عربستان در بحث یمن بودند، ولی اکنون با 
توجه به آتش بس ایجاد شده بعید به نظر می رسد که چنین 
موضوعی بخواهد سفر بایدن به عربستان را تحت الشعاع 
قرار بدهد. وی خاطرنشان کرد: اگر این سفر هشت الی 10 
ماه پیش و پیش از وقوع آتش بس صورت می گرفت، ممکن 
بود که فشارهایی از سوی آمریکا به عربستان وارد شود تا 
حملات خود به یمن را کاهش بدهد ولی اکنون با توجه به 
آتش بس صورت گرفته بعید است که بخواهد این موضوع 

تأثیر جدی بر سفر بایدن به  آمریکا داشته باشد. 

 قطعنامه 
صادر شده قطعنامه 
تنبیهی نیست و فقط 
جنبه اخطاری دارد 
و ایران خیلی قضیه 
را جدی گرفته است. 
اما ذاتا این قطعنامه 
تکلیف سیاسی 
یا حقوقی برای 
ایران ایجاد نکرده 
بلکه قطعنامه ای 
توصیه ای است.  
واکنش ایران در 
خصوص غیرفعال 
کردن دوربین ها 
اقدام خوبی بود 
که به نظر می رسد 
در همین حد کافی 
است، چراکه ادامه 
پیدا کردن آن باعث 
خواهد شد که روابط 
کشورمان با آژانس 
منهای برجام تیره تر 
از این شود. نباید 
به سمت و سویی 
برویم که پنجره های 
ارتباطی مان با برجام 
و آژانس بسته شود

 جمهوری خواهان 
در حمایت از اسرائیل 
در تلاشند که فاصله 
آمریکا را با مذاکرات 
هسته ای بیشتر کنند 
ولی آقای بلینکن در 
حال تلاش است که 
با همکاری انگلیس، 
فرانسه و آلمان 
دنبال این مسائل را 
بگیرد مجددا شرایط 
از سرگیری مذاکرات 
را فراهم کند. البته 
باز هم دیپلماسی 
محرمانه ای از 
طریق عراق، عمان، 
قطر و کشورهایی 
مثل پاکستان که 
در شورای حکام 
به ایران رأی 
ممتنع داد شکل 
گرفته که مقداری 
مواضع طرفین را 
آشتی جویانه و 
مسالمت جویانه 
کنند 


